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El Tribunal Constitucional d’An-
dorra va confirmar ahir a tra-
vés d’una publicació detalla-
da al BOPA la indemnització de 
877.466,68 euros a favor de Ge-
nís Besolí, després d’un llarg pro-
cés judicial derivat d’un accident 
laboral. Cal recordar que el seu 
incident va tenir lloc el 2017 a 
l’Hípica de l’Aldosa, quan Besolí 
operava un tractor que no com-
plia amb els requisits de segure-
tat adequats, fet que li va provo-

El jove rebrà la compensació econòmica després de set anys de litigis contra l’asseguradora del tractor
EL PERIÒDIC

La víctima rebrà la compensació econòmica després de set anys de litigis contra l’asseguradora del tractor implicat.

el periòdic
EscaLDEs-EngorDany

car lesions greus que el van dei-
xar paraplègic. En aquest sentit, 
després de l’accident, Besolí va 
iniciar una demanda contra l’as-
seguradora de l’empresa propie-
tària del vehicle. Els tribunals in-
feriors van establir la quantia de 
la indemnització, no obstant ai-
xò, la companyia asseguradora 
va interposar diversos recursos 
al·legant qüestions tècniques i le-
gals sobre la responsabilitat.

Segons la informació publica-
da al Butlletí Oficial del Princi-
pat d’Andorra aquest mateix di-
mecres, el Tribunal Constituci-

d’acord amb la normativa de se-
guretat i les condicions de la pò-
lissa contractada.

En definitiva, aquesta sentèn-
cia posa punt final a anys de liti-
gis i assegura al jove de percebre 
l’import establert, destinat a co-
brir despeses mèdiques, adapta-
cions necessàries a la seva nova si-
tuació i compensació per danys 
personals i econòmics, entre al-
tres. La resolució subratlla tam-
bé la importància de garantir el 
compliment estricte de les mesu-
res de seguretat laboral per evitar 
incidents similars en el futur. .

El TC ratifica una indemnització 
de 877.466 euros a Genís Besolí

aCCidEnT laBoral

responsabilitat en danys col·laterals aliens
Tema del dia

Malgrat haver-se fixat 
l’import a indemnitzar, 
la companyia a càrrec 
del vehicle al·legava 
qüestions legals

onal va ratificar les resolucions 
anteriors, declarant la responsa-
bilitat de l’asseguradora i la ne-
cessitat de complir amb la com-
pensació econòmica a l’afectat, 
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El Tribunal Constitucio-
nal ha confirmat una in-
demnització de més de 
877.000 euros per a Ge-
nís Bessolí, una decisió 
que suposa una fita im-
portant per a la justícia 
al país. La resolució po-
sa punt final a un procés 
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que ha durat set anys, un 
període extenuant que 
planteja qüestions es-
sencials sobre l’eficièn-
cia del sistema judici-
al i l’impacte humà de 
processos tan llargs. És 
indiscutible que aques-
ta sentència reconeix el 

com es poden agilitzar 
els procediments judici-
als per evitar que casos 
com aquest esdevinguin 
la norma. La justícia tar-
dana no només afecta les 
víctimes, sinó que també 
erosiona la confiança en 
les nostres institucions.

nals i econòmiques han 
estat enormes. Si bé la in-
demnització pot alleu-
jar algunes càrregues, 
el temps perdut és irre-
parable. Aquest cas hau-
ria de ser un punt d’in-
flexió. És imprescindi-
ble reflexionar sobre 

dany causat i busca re-
parar-lo, però, com pot 
ser que hagi trigat tant? 
Set anys és una eterni-
tat per a qualsevol per-
sona que busca justícia, 
atès que, durant aquest 
temps, les conseqüèn-
cies emocionals, perso-
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Enquesta setmanal

Sent que les seves 
dades estan en perill 
de patir un ciberatac 
com el succeït aquesta 
darrera setmana?
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La digitalització ha estat 
celebrada en les últimes 
dècades com un motor es-
sencial de competitivitat, 
eficiència i progrés social. 
Des de la massificació de 
plataformes digitals fins 
a l’automatització de pro-
cessos, es presenta com 
una transformació ine-
vitable. No obstant això, 
en la pressa per adoptar 
noves tecnologies, mol-
tes organitzacions i go-
verns han passat per alt 
una qüestió essencial: el 
propòsit que ha de guiar 
aquest canvi. És crucial 
preguntar-se per què i per 
a qui es digitalitza.

Moltes empreses i sec-
tors se senten obligats a 
adoptar tecnologies di-
gitals simplement per-
què ho consideren un es-
tàndard en l’actualitat. 
Aquest fenomen, impul-
sat pel temor a quedar-se 
ressagats, provoca inver-

Per a què digitalitzar-nos? 
Els riscos de fer-ho sense propòsit

LA TRIBUNA

jEssica

rivera

sions significatives en ei-
nes que sovint no respo-
nen a necessitats concre-
tes ni generen beneficis 
reals. Com a resultat, els 
efectes d’una digitalitza-
ció precipitada i sense di-
recció clara solen ser ne-
gatius. Entre ells desta-
quen la implementació 
de sistemes que, per falta 
d’anàlisi prèvia, resulten 
ineficients o fins i tot en-
torpeixen les operacions 
quotidianes, i el disseny 
de solucions que no consi-
deren a les persones usuà-
ries, generant frustració 
tant en empleats com en 
clients.

Quan la digitalització 
no s’articula entorn d’un 
propòsit clar, les conse-
qüències poden ser pro-
fundes i perjudicials. En 
primer lloc, sorgeixen es-
tratègies buides que de-
saprofiten l’oportunitat 
d’alinear la tecnologia 
amb els valors i objectius 
de l’organització. A més, 
l’automatització sense un 
enfocament en el benes-
tar humà pot deshuma-

nitzar el treball, alienar 
als empleats i disminuir 
la seva motivació. D’altra 
banda, l’adopció d’eines 
innecessàries o mal disse-
nyades genera un alt cost 
en termes de recursos fi-
nancers i de temps. Final-
ment, aquesta desconne-
xió entre els objectius i 
els resultats alimenta la 
desconfiança en la tecno-
logia, ja que el públic no 
percep millores significa-
tives o tangibles deriva-
des de la digitalització.

P e r  c o n t r a r e s t a r 
aquests riscos, és essen-
cial que la digitalització 

sigui un procés intencio-
nat i fonamentat en prin-
cipis clars. Primer, la tec-
nologia ha de centrar-se 
en les persones, millorant 
les seves experiències, ja 
siguin empleats, clients o 
ciutadans. Segon, les solu-
cions han de respondre a 
problemes reals identifi-
cats prèviament, assegu-
rant que l’adopció tecno-
lògica tingui un propòsit 
concret. Tercer, el disseny 
de la digitalització ha de 
ser inclusiu i ètic, redu-
int bretxes d’accés i res-
pectant la privacitat i els 
drets individuals. Final-

ment, les eines imple-
mentades han de generar 
valor sostenible, amb im-
pacte positiu a llarg ter-
mini més enllà dels bene-
ficis immediats.

La tecnologia ofereix 
un potencial immens, 
però aquest només es re-
alitza quan es guia per un 
propòsit definit. En lloc 
de concentrar-nos en el 
«com digitalitzem», és 
moment de prioritzar el 
«per a què digitalitzem». 
Aquest canvi d’enfoca-
ment no sols permet un 
ús més eficient dels recur-
sos, sinó que també posa 
a les persones en el cen-
tre del procés de transfor-
mació digital. D’aquesta 
manera, s’impulsa una 
transformació digital 
que no sols respon a les 
demandes del present, si-
nó que també estableix 
les bases per a un desen-
volupament tecnològic 
més conscient, equitatiu 
i centrat en el benestar 
col·lectiu. .

CeO i Cofundadora 
d’aUMeNTiUM

pexels
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L’excap de Govern Jaume Bartu-
meu ha posat sobre la taula les 
seves preocupacions respecte a 
l’Acord d’associació entre An-
dorra i la Unió Europea en el seu 
últim quadern, titulat ‘Europa 
no és una opció, és una necessi-
tat’, publicat pel Centre d’Estu-
dis i Recerca Socialdemòcrata 
(CEES), institució que dirigeix. 
Bartumeu, que defensa la inte-
gració d’Andorra al mercat eu-
ropeu com «un pas clau per al 
desenvolupament econòmic 
del país», considera que el pro-
cés negociador ha estat marcat 
per mancances importants que 
cal abordar amb més rigor.

Bartumeu va insistir ahir en 
la importància de l’acord amb 
Europa, però va criticar dura-
ment la manera com s’han por-
tat a terme les negociacions. Se-
gons l’excap de Govern, hi ha 
hagut «llacunes i mancances» 
que poden tenir conseqüències 
negatives per a diversos sectors 
de l’economia andorrana. Entre 
les seves preocupacions, destaca 
l’impacte de la lliure circulació 
de mercaderies. «A partir del pri-
mer dia d’aplicació de l’Acord, 
els aranzels duaners andorrans 
desapareixeran, la qual cosa sig-
nifica que no hi haurà ingres-
sos per a productes agrícoles ni, 
probablement, per al tabac. Ai-
xò pot tenir un gran impacte en 
la nostra economia», va afirmar.

El sector farmacèutic i el pro-

L’excap de Govern assenyala mancances en l’Acord i reclama més rigor en el procés negociador
ana/r.s.

L’excap de Govern assenyala mancances en l’Acord i reclama més rigor en el procés negociador. 

el periòdic
escALDes-enGorDAny

Bartumeu qüestiona la capacitat 
de Riba per liderar les negociacions

L’excap de Govern també va 
criticar el protocol financer de 
l’Acord, que segons ell no resol 
la manca d’un prestador d’últi-
ma instància per a la banca an-
dorrana ni garanteix l’accés a 
mecanismes europeus de liqui-
ditat. «Els bancs andorrans ne-
cessiten poder accedir a me-
canismes de liquiditat en mo-
ments de tensió per operar amb 
seguretat, però això no queda 
resolt en aquest protocol finan-
cer», va declarar. En aquesta lí-
nia, Bartumeu va dirigir dures 

acoRd d’associació amB la uNió EuRopEa

jaume bartumeu

«riba no té els coneixements 
tècnics ni l’experiència 
necessària per gestionar 
aquesta negociació»

excAp De Govern

tocol financer, en el punt de mira
Pel que fa al sector farmacèu-

tic, Bartumeu va expressar preo-
cupació pel fet que la normativa 
europea pugui limitar la comer-
cialització de productes provi-
nents de Suïssa i els Estats Units, 
la qual cosa considera que pro-
vocaria una pèrdua d’ingressos 
significativa per a les farmàcies 
andorranes. «El secretari d’Estat 
creu que aquesta pèrdua serà in-
significant, però jo penso que 
serà molt més greu del que s’ha 
volgut admetre», va assegurar.
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el ministre portaveu demana «anar pas a pas» i reitera que Andorra ja ha completat les tasques que li corresponien. 

casal insta a la calma i aposta per 
«anar partit a partit» en la casuística

crítiques al secretari d’Estat, 
Landry Riba, afirmant que «no 
té els coneixements tècnics ni 
l’experiència política necessà-
ria per gestionar una negociació 
d’aquesta complexitat».

Sobre la normativa laboral, el 
director del CEES va assenyalar 
que l’Acord requerirà reformes 
en àmbits com els contractes la-
borals, el treball de menors o els 
drets col·lectius, però va lamen-
tar que no es detalli quins canvis 
concrets s’hauran de fer. També 
va expressar dubtes sobre com 
es gestionaran les prestacions 
per desocupació per als treballa-

Després que el cap de Govern, 
Xavier Espot, i el vicepresi-
dent executiu de la Comis-
sió Europea, Maroš Šefcovic, 
confirmessin aquest dilluns 
que els terminis per a la revi-
sió jurídica de l’Acord d’asso-
ciació entre Andorra i la Unió 
Europea s’allargaran, el mi-
nistre portaveu, Guillem Ca-
sal, va insistir aquest dime-
cres en la necessitat de man-
tenir la calma i actuar amb 
prudència. «Cal ser pacient i 
anar pas a pas. Fent un símil 
futbolístic, com diuen els en-
trenadors, cal anar partit a 
partit», va declarar Casal, re-

el ministre reitera que 
ja s’han completat 
les tasques que 
corresponien a Govern

el periòdic
escALDes-enGorDAny

marcant que les properes decisi-
ons es prendran «a mesura que 
es tingui més informació». El mi-
nistre va subratllar que, després 
que Andorra hagi completat les 
seves tasques en aquesta fase, ara 
és responsabilitat del Consell de 
la Unió Europea «analitzar i dic-
taminar» sobre l’Acord. «No està 
al nostre abast fer més en aquest 
moment», ha dit, confiant que el 
procés no s’eternitzarà, tot i re-
conèixer que «s’obre un termini 
breu» perquè el Consell de la UE 
prengui una decisió definitiva.

ciutadans compromesos i la llibertat 

de vot / En relació amb la postura 
de CC, Casal va voler recordar la 
«defensa contundent» que Naudi 
va fer la setmana passada en seu 
parlamentària. «El Govern es que-
da amb això i amb el fet que els 
seus càrrecs institucionals, com 
Raül Ferré i David Forné, man-
tenen una defensa aferrissada i 
contundent de l’Acord». .

ciutadans compromesos es 
desmarca del posicionament 
i opta per la llibertat de vot

33 en la seva darrera assemblea, 
ciutadans compromesos va 
decidir permetre que cada militant 
defensi lliurement la seva posició 
respecte a l’Acord d’associació. La 
formació va optar per desmarcar-
se de la politització creixent d’un 
tema que considera clau per al futur 
del país, sense definir una postura 
unificada sobre aquest assumpte 
transcendental. Tot i això, el grup 
parlamentari manté un compromís 
formal amb el pacte d’estat per 
a la negociació, una postura que 
també subscr iuen membres 
destacats de l’executiu com Ferré 
o Forné: «el nostre compromís amb 
el pacte d’estat és ferm, perquè 
considerem que aquest acord és 
clau per al futur d’Andorra i el seu 
encaix amb la Unió europea», van 
declarar des del grup parlamentari.

dors que tornin als seus països 
després de treballar a Andorra.

andorra no pot emmirallar-se 
en altres models

D’aquesta manera, Bartumeu 
va deixar clar que Andorra no 
pot emmirallar-se en altres mo-
dels com els de Mònaco o Suïs-
sa, ja que són realitats molt dife-
rents. «Andorra no és una potèn-
cia econòmica com Suïssa, que 
és un interlocutor prioritari per 
a la Unió Europea. Ens agradaria 
ser-ho, però no ho som», va de-
clarar amb contundència. Així i 
tot, i malgrat les seves crítiques, 
Bartumeu va reafirmar el seu su-
port a l’Acord d’associació, tot i 
que va insistir en el fet que cal re-
visar profundament la gestió de 
les negociacions. «No podem ig-
norar les mancances que hi ha 
hagut fins ara. És imprescindi-
ble abordar aquestes qüestions 
amb més rigor i responsabili-
tat», va concloure. .

Bartumeu va deixar 
clar que andorra no 
pot emmirallar-se en 
altres models com els 
de mònaco o suïssa
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El sinus del grup parlamenta-
ri socialdemòcrata va presen-
tar ahir la seva esmena a la tota-
litat al projecte de Llei del pres-
supost per a l’exercici 2025, el 
qual ja es va introduir fa qües-
tió d’unes setmanes i d’igual for-
ma que ho va efectuar la setma-
na passada el grup parlamenta-
ri de Concòrdia. Si bé fa uns dies 
Cerni Escalé va evidenciar així 
la falta d’inversió en innovació i 
la manca de solucions estructu-
rals per l’habitatge, ahir tant Pe-
re Baró com Judith Casal, conse-
ller i presidenta de la formació 
respectivament, van posar sobre 
la taula el problema social i eco-
nòmic «tan desigual» entre els 
ciutadans del Principat i van la-
mentar conjuntament que s’ha-
gin deixat de costat altres projec-
tes importants en matèria d’ha-
bitatge i sostenibilitat. 

Tot va sorgir arran d’un estudi 
intern que ha dut a terme la for-
mació de Casal dels dos mandats 
actius del cap de Govern, Xavi-
er Espot, que van iniciar l’any 
2019. D’aquesta manera, s’han 
restat els ingressos del país de la 
despesa generada i, a partir d’ai-
xò, s’ha derivat la conclusió que 
«el PIB d’Andorra va créixer du-
rant aquest període un 34%, pe-
rò, al mateix temps, la despesa 
de Govern també ho va fer amb 
un 42% i el deute en un 32%», va 
retreure Casal. D’altra banda, la 
presidenta del grup parlamenta-
ri socialdemòcrata va fer enten-
dre que «com es pot explicar que 
hagin crescut tant els ingressos 
per imposició directa i hagin 
baixat tant els indirectes», des-

Els socialdemòcrates 
no veuen just el model 
«desigualat» d’IRPF 

Casal justifica l’esmena a la totalitat al 
dèficit econòmic i al model tributari

desequilibri soCial

el periòdic / p.m.

El conseller i la presidenta del grup parlamentari socialdemòcrata, Pere Baró i Judith Casal, ahir al migdia.

paris mameghaNi
anDoRRa la vElla

lligant que les figures impositi-
ves o «no estan ben dissenyades 
o s’està produint algun tipus de 
desequilibri per frau». 

Continuant l’explicació, Casal 
va posar a la diana de la seva crí-
tica a Govern el sistema tributa-
ri i financer del país, el qual «s’ha 
confeccionat per afavorir l’espe-
culació immobiliària» i fent ús 
dels diners de dues empreses pa-
rapúbliques com són Andorra Te-
lecom i FEDA. Unes al·legacions 
que el conseller general també va 
corroborar, afegint que el progra-
ma demòcrata «manca d’una cla-
ra direcció i sentit», sense tenir 
aquest «un projecte ben definit 
del model de país que es vol acon-
seguir». Així, la proposta a l’esme-
na a la totalitat que ha efectuat el 
PS recau, principalment, en esta-
blir un sistema tributari més just 
i equitatiu per a tothom i que fun-
cioni d’acord amb el poder adqui-
sitiu de cadascú. «No és normal 
que un treballador qualsevol ha-

gi de tributar el 5 o 10% del seu 
sou, mentre que un empresari 
amb dos milions d’ingressos pu-
gui a través d’un fons d’inversió 
no haver de pagar un cèntim», va 
esclarir la responsable. 

Finalment, tant Casal com Ba-
ró van il·lustrar que, tot i haver 
rebut el país un indubtable crei-
xement d’ingressos, les ajudes a 
l’estat no han fet més que incre-
mentar-se, i això és deu a un «de-
sequilibri social en les necessi-
tats» marcat per un sistema «que 
funciona com un desastre». De 
manera que la falta d’un model 
concret que «faci crèixer propor-
cionalment l’economia andorra-
na» és el foment de la petició. .

Judith Casal

«no s’entén amb lògica 
aquest auge tan gran 
derivat de la imposició 
directa. alguna figura 
impositiva està fallant»

presidenta del grup 
parlamentari del ps

les dades de l’estudi

42%
És la xifra total de la despesa del 
Govern de Xavier Espot en el temps 
que porta el mandatari governant.
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Després d’anys de negociacions, 
Andorra i Espanya han desblo-
quejat el conveni internacional 
per construir una nova intercon-
nexió elèctrica entre ambdós pa-
ïsos. L’acord, que es formalitzarà 
aviat, arriba després de diverses 
reunions tècniques i de la troba-
da bilateral d’alt nivell entre el 
cap de Govern andorrà, Xavier Es-
pot, i el president del Govern es-
panyol, Pedro Sánchez. El minis-
tre portaveu d’Andorra, Guillem 
Casal, va fer saber ahir que «la no-
va infraestructura permetrà in-
crementar la capacitat d’inter-
canvi entre els sistemes elèctrics, 
amb l’objectiu de respondre, si 
cal, a l’augment de la demanda 
energètica andorrana amb apor-
tacions del sistema espanyol».

Sobre això, Casal va subratllar 
que la demanda d’energia elèc-
trica al Principat experimenta-
rà un creixement moderat, però 
continu, durant la pròxima dèca-
da. Aquest increment s’atribueix 

el periòdic

La nova infraestructura 
reforçarà la capacitat 
d’intercanvi energètic 

Els veïns Andorra i Espanya acorden 
una nova interconnexió elèctrica

L’administració principal concreta 225 noves 
autoritzacions de residència i treball

consELL dE ministrEs

el periòdic
escaLDes - engorDany

el periòdic
escaLDes - engorDany

a les polítiques de descarbonitza-
ció, les quals impulsen l’electrifi-
cació del transport i la renovació 
de sistemes de calefacció en edifi-
cis, així com al creixement econò-
mic previst: «Aquestes mesures 
són clau per avançar en la transi-
ció energètica i assolir l’objectiu 
de neutralitat en emissions de 
carboni el 2050», va explicar. Val 
a dir que la nova connexió, a més 
de garantir el subministrament, 

contribuirà a mantenir els es-
tàndards de qualitat energètica. 
Aquesta infraestructura forma 
part del Pla de desenvolupament 
de la xarxa de transport d’ener-
gia elèctrica d’Espanya per al pe-
ríode 2021-2026.

Pel que fa als detalls, el pro-
jecte inclou la implementació 
d’un doble circuit a 220 kV des 
d’Adrall fins a la frontera amb 
Andorra, l’ampliació i modernit-
zació de la subestació d’Adrall i 
la construcció d’una estació re-
ceptora al riu Runer. Per això, 
aquesta última rebrà l’energia 
procedent de la nova intercon-
nexió. Cal remarcar que la in-
fraestructura serà desenvolupa-
da en col·laboració entre Forces 
Elèctriques d’Andorra (FEDA) i 
Red Eléctrica de España (REE). 

Altrament, el titular de la car-
tera mediambiental també re-
calcar la importància d’incre-
mentar la producció energètica 
nacional per reduir així la depen-
dència exterior. Actualment, 
Andorra genera el 18% de l’ener-
gia que consumeix, amb l’objec-
tiu d’arribar al 30% el 2030. «Una 
infraestructura clau per assolir 
aquesta fita serà el parc eòlic del 
Maià, que permetrà augmentar 
la producció elèctrica nacional 
en un 50%», va concloure. .

sergi pérez

Persones fent cua al servei d’Immigració.

El Govern també va aprovar ahir 
el reglament que estableix la quo-
ta general d’autoritzacions d’im-
migració per a residència i tre-
ball per compte propi, després de 
rebre el dictamen favorable del 
Consell Econòmic i Social el pas-
sat 19 de novembre. La quota esti-

Paral·lelament, el Consell de Mi-
nistres va donar llum verda al re-
glament que regula la quota gene-
ral per a autoritzacions d’immi-
gració de treball sense residència, 
derivant-se un total de 100 permi-
sos. Aquesta mesura respon a l’es-
gotament gairebé total de la quo-
ta aprovada al desembre de 2022, 
la qual també contemplava un 
centenar d’autoritzacions. .

pula un total de 125 autoritzaci-
ons, repartides entre 25 permisos 
reservats per a professionals libe-
rals i 100 destinats a altres moda-
litats de residència i treball per 
compte propi. Cal recordar que el 
termini per presentar sol·licituds 
s’iniciarà quan el reglament entri 
en vigor, coincidint amb la seva 
publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra (BOPA).

La nova infraestructura reforçarà la capacitat d’intercanvi energètic per cobrir la demanda.

guillem casal

«el Principat rebrà un 
augment moderat, però 
continu, del subministrament 
elèctric els pròxims 10 anys»

mInIstre De meDI ambIent
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Detingut un home a Canillo per 
una presumta agressió sexual 
el periòdic
escalDes - engorDany

Aquest dilluns al vespre, la Policia 
va arrestar a Canillo un home de 
34 anys com a presumpte autor 
d’un delicte contra la llibertat se-
xual. La detenció es va produir des-
prés que una dona denunciés una 

agressió sexual que hauria tingut 
lloc la matinada del mateix dia a 
casa d’un conegut, on s’havien re-
unit diverses persones. Cal esmen-
tar que, durant l’arrest, l’home 
portava una petita bossa amb res-
tes de cocaïna, fet que també el va 
incriminar per un delicte contra 
la salut pública. A banda, es troba-

suCCessos 

va en procés de tramitació del per-
mís de residència i treball.

Un altre individu, de 46 anys, 
també va ser detingut dimarts al 
vespre a Andorra la Vella després 
de negar-se a sotmetre’s a una pro-
va d’alcoholèmia. En aquest cas, 
l’home havia protagonitzat un 
accident amb un patinet elèctric 
al carrer Prada Motxilla i presen-
tava símptomes evidents d’estar 
sota els efectes de l’alcohol. És per 
això que, durant la intervenció, 
va increpar i amenaçar els agents, 

Les estacions d’esquí de Grand-
valira Resorts, que inclouen Or-
dino Arcalís, Pal Arinsal i Grand-
valira, han anunciat que estan 
treballant intensament per ini-
ciar la temporada d’hivern 2024-
2025, coincidint així el calenda-
ri amb el pont de la Puríssima. 
La decisió està condicionada 
per l’evolució de les condicions 
meteorològiques, les quals con-
tinuen sent un factor determi-
nant per establir la data definiti-
va d’obertura de les pistes. L’em-
presa va informar ahir que les 
previsions d’obertura s’actua-
litzaran periòdicament a través 
dels seus canals oficials, inclo-
ent-hi les pàgines web i les xar-
xes socials de les estacions.

Val a dir que, segons informa-
cions recents, Ordino Arcalís ha-
via previst inicialment obrir el 
30 de novembre, però aquesta da-
ta s’ha hagut de posposar per la 
manca de neu suficient, una si-
tuació que afecta altres estacions 

el periòdic

l’abarset inaugura la 
temporada i les pistes 
estudien les condicions

L’inici de la temporada d’esquí queda 
fixat de cara al pont de la Puríssima

meteoroLogia aDversa

el periòdic
escalDes - engorDany

les estacions d’esquí adapten el calendari a les condicions meteorològiques, mentre l’abarset inaugura la temporada.

del Principat. Els responsables 
mantenen l’esperança que l’arri-
bada de precipitacions en els prò-
xims dies permeti oferir una ex-
periència òptima als visitants.

Al contrari de les incerteses so-
bre l’inici de la temporada d’es-
quí, L’Abarset obrirà les por-
tes aquest dissabte tal com es-
tava estipulat. El popular local 
d’après-ski, situat a peu de pistes 

de Grandvalira, iniciarà una no-
va temporada amb una renova-
da proposta gastronòmica i una 
agenda plena d’actuacions musi-
cals de renom. La festa d’obertu-
ra estarà liderada pel DJ Davide 
Squillace, reconegut en l’escena 
internacional, i donarà el tret de 
sortida a un calendari d’esdeve-
niments destacats que s’allarga-
rà durant tot l’hivern. .

Les condicions de la 
neu estan endarrerint 
l’inici de la temporada. 
Hi ha previsió favorable 
de cara als pròxims dies

motiu pel qual també se’l va arres-
tar per delictes contra l’honor i la 
llibertat. En un altre ordre, també 
es va comprovar que tenia el per-
mís de conduir suspès. 

D’altra banda, la Policia va ar-
restar aquesta setmana un home 
de 24 anys acusat de falsificar dos 
certificats d’estudis d’ensenya-
ment superior. L’objectiu era uti-
litzar els documents per obtenir 
el permís de residència i treball al 
país, fet que ha vulnerat la segu-
retat del tràfic jurídic. .



Nicolas Hale-Woods
fundador i CEo dEl frEEridE World Tour (fWT)

eNtrevista

El Campionat del Món de Free-
ride, sota l’autoritat de la FIS, es 
celebrarà oficialment el 2026 a 
Andorra. Aquest esdeveniment 
suposa un moment històric: els 
millors freeriders del món com-
petiran pel títol de Campions 
del Món en esquí i snowboard. 

Nicolas Hale-Woods, funda-
dor i CEO del Freeride World 
Tour (FWT), ens ha parlat sobre 
aquest esdeveniment i ens ha 
compartit les últimes novetats 
sobre l’evolució d’aquest esport.

—El primer Campionat del Món 
de Freeride de la FIS es farà a 
Andorra. Per què han escollit el 
nostre país?
—Hi ha dues raons principals. 
La primera és que tenim una col-
laboració de 10 anys, 10 anys 
d’experiència excel·lent pel que 
fa a les condicions de neu, la col-
laboració amb Ordino-Arcalís i 
Andorra Turisme, i una acollida 
i hospitalitat magnífiques. Ens 
coneixem bé i sabem que comp-
tem amb un suport sòlid. És bo 
començar el primer Campionat 
del Món amb socis en qui confies.

La segona raó és la varietat 
d’opcions a les muntanyes. Hem 
utilitzat cinc espais diferents 
amb neu pols freda o neu de pri-
mavera, per la qual cosa és molt 
flexible. Aquí, a Andorra, el free-
ride se sent com a casa.

—Degut a les condicions difí-
cils fora de pista aquest hivern, 
l’equip del Freeride World Tour 

Nacional dijous, 28 de novembre del 202412

va decidir cancel·lar la competi-
ció als Pirineus i traslladar-la als 
Alps. Estan segurs que les condi-
cions meteorològiques el 2026 
us permetran celebrar el Campi-
onat del Món de Freeride de la 
FIS aquí, a Andorra?
—Mai no podem estar segurs de 
les condicions meteorològiques. 
És el mateix a Suïssa, Andorra, 
Alaska o Japó. Ens hem d’adap-

tar, i a vegades no funciona. Pe-
rò això forma part del joc!

Portem organitzant compe-
ticions durant 30 anys. El març 
vinent serà el 30è aniversari del 
FWT a Verbier! Així que sabem 
perfectament que no hi ha ga-
ranties. És per això que, cada ve-
gada que es fa, és màgic. No és 
com un partit de futbol. És im-
previsible. Però no ens agraden 

les coses previsibles.

—Però, tot i això, tenen algun 
pla B?
—Si les condicions de neu i les pre-
visions meteorològiques no són 
bones 15 dies abans de la compe-
tició, la posposarem a més enda-
vant a l’hivern. I si tampoc funcio-
na més endavant, l’organitzarem 
l’any vinent. Així tindrem més op-

fwt

Rybalchenko
IRINA

«És bo començar el Campionat del 
Món amb socis en qui confies»



«d’aquí a 10 mesos 
crec que ja podrem 
saber si el freeride 
serà als Jocs olímpics 
del 2030»

World Tour, un Campionat del 
Món, un esdeveniment júnior, es-
deveniments classificatoris... La 
base de l’esport inclou esdeveni-
ments a 22 països, riders de 71 pa-
ïsos i gairebé 10.000 riders amb 
llicència l’hivern passat. Així que 
som oficialment candidats.

El secretari general de la FIS, 
Michel Vion, va confirmar en una 
conversa amb el COI fa un mes que 
la FIS està interessada a incloure 
el freeride al programa dels Jocs 
Olímpics de 2030. Els propers pas-
sos són una col·laboració entre la 
FIS, nosaltres i el COI per assegu-
rar tots que la nostra candidatu-
ra estigui plenament preparada.

La decisió final es prendrà el se-
tembre del 2025. Així que només 
d’aquí a 10 mesos sabrem si el fre-
eride serà als Jocs Olímpics del 
2030. La raó per la qual tenim mol-
tes possibilitats és perquè aquest 
esport és emocionant per a un pú-
blic ampli i té una base molt sòli-
da, amb cada vegada més joves es-
quiadors i snowboarders.

La bona notícia és que els Jocs 
Olímpics del 2034 es faran a Salt 
Lake City, i el comitè organitza-
dor ja ha dit al COI que volen el 
freeride. Encara no està confir-
mat, però tenim bones esperan-
ces que tot sigui així. .

—És una molt bona pregunta. La 
rider russa Anna Orlova està par-
ticipant aquest any al FWT. De 
moment, la FIS no ha dit que els 
atletes russos no poden partici-
par en el Campionat del Món de 
la FIS. Això encara s’ha de confir-
mar. Esperem que aleshores la si-
tuació geopolítica estigui resolta.

—Actualitzaran el contracte del 
FWT amb Andorra?
—Encara no ho sabem. Ara tenim 
un pla de comunicació de 16 me-
sos fins al febrer del 2026, per-
què la qualificació per al Campi-
onat del Món de 2026 tindrà lloc 
el 2025. És el rànquing del 2025 
el que determinarà quins riders 
hi participaran el 2026.

Tenim un pla a llarg termini, 
i després, un cop funcioni, veu-
rem què ve. No es tracta només 
d’una ocasió única, sinó de con-
tinuar la col·laboració a llarg 
termini.

—El freeride serà mai als Jocs 
Olímpics? Hi ha feina en aques-
ta direcció a escala global?
—Amb el Campionat del Món 
confirmat a Andorra el 2026, es-
tem fent un pas més. Ara, el Co-
mitè Olímpic diu: «D’acord, el 
freeride està preparat». Tenen un 

cions i possibilitats per assegurar-
nos que passi. És un pla que hem 
estat discutint amb els nostres so-
cis andorrans durant mesos.

—Però serà a Andorra en qual-
sevol cas?
—Sí o sí, serà a Andorra.

—Aquest és l’any en què Andor-
ra no acull les competicions del 
FWT, per primera vegada des-
prés de 10 anys. Quin és el mo-
tiu?
—Històricament, el freeride es 
mou d’una destinació a una al-
tra. L’única que ha estat esta-
ble des del principi és Verbier. A 
França hem anat a Tignes, de Tig-
nes a Chamonix... Necessitem fer 
canvis. L’oportunitat és acollir 
un esdeveniment a França, a Val 
Thorens. És una gran oportuni-
tat. França és un mercat enorme, 
el número 1 a Europa per esqui-
ar. Així que hem treballat per tor-
nar a França amb el FWT i portar 
el Campionat del Món de la FIS a 
Andorra. Sens dubte, això és una 
bona progressió per a Andorra.

—Quin és el pressupost del 
Campionat del Món de la FIS?
—És  aproximadament  de 
850.000 euros. La meitat del 
pressupost, el paga Andorra.

—I quin és el fons de premis?
—És de 75.000 euros, el ma-
teix que tenim per als esdeveni-
ments del FWT.

—Els jutges avaluaran cada cur-
sa en cinc criteris: elecció de la 
línia, control, fluïdesa, tècnica i 
‘air&style’. El campionat es farà 
en un sol dia. N’hi ha prou?
—Sí, és suficient per tenir qua-
tre categories, un total de 67 ri-
ders: 24 homes en esquí, 16 do-
nes en esquí, 16 homes en snow-
board i 10 dones en snowboard. 
A més, la Federació Andorrana 
d’Esquí tindrà un wildcard (el 
rider andorrà, Joan Aracil, està 
qualificat pel World Tour 2025). 
Si queda entre els 12 primers, es 
classificarà automàticament pel 
Campionat del Món del 2026.

—Hi participaran riders russos?

ARxIu el peRIòdIC
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fwt

«Si Joan aracil 
queda entre els 12 
primers, es classificarà 
automàticament pel 
Campionat del Món»
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El Consell de Ministres va pren-
dre la decisió d’adjudicar la reha-
bilitació de l’edifici situat al car-
rer Doctor Palau, 12, de Sant Ju-
lià de Lòria. Aquest immoble, que 
es destinarà al parc públic de llo-

Correos ha dedicat un segell 
al museu Casa d’Areny-Plan-
dolit. L’exemplar s’ha emès 
en un format desplegable que 
permet recrear un joc d’efectes 
audiovisuals, ja que quan està 
tancat es veu el fons d’una lli-
breria amb un llibre en primer 

guer assequible, té tres pisos. L’ad-
judicació ha recaigut sobre l’em-
presa Construccions Antelo per 
un import total de 846.052,93 eu-
ros i un termini d’execució de di-
vuit mesos. Els tres habitatges es 
llogaran a un preu de 386 euros. 
Segons va posar en relleu el mi-
nistre portaveu, Guillem Casal, 
del total d’aquest preu, 400.000 
euros els assumirà el particular 
que ha cedit l’edifici al Govern, 
segons es va acordar en el con-
tracte d’arrendament. .

pla i, en obrir-lo, apareix el segell 
projectat davant la llibreria de 
don Guillem i la seva dona. La Ca-
sa d’Areny-Plandolit està ubicada 
a Ordino i va ser adquirida el 1972 
pel Consell General per a restau-
rar-la i convertir-la en museu. A 
més, Compta amb diferents plan-
tes on es poden visitar els espais 
característics de l’època d’una ca-
sa d’aquestes característiques. .

Els tres pisos del carrer 
Doctor Palau de Sant Julià, 
enllestits en divuit mesos

Un segell per homenatjar la 
història de la Casa d’Areny-
Plandolit

Casal confirma que 
400.000 els adjudicarà 
el particular

L’exemplar s’ha emès en un format desplegable 
que recrea un joc d’efectes audiovisuals

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Museu Carmen Thyssen An-
dorra deixarà l’hotel Valira 
d’Escaldes-Engordany per es-
tablir-se en una ubicació més 
gran, segons va confirmar 
aquest dimecres el ministre 
portaveu, Guillem Casal. La fa-
mília Thyssen va comunicar 
oficialment la decisió, amb 
l’objectiu de disposar d’un es-
pai que permeti ampliar el pro-
jecte cultural iniciat al Princi-
pat el febrer del 2017.

Casal va explicar que «el Go-
vern està analitzant les opcions 
disponibles per oferir alterna-
tives al museu», tot i que va in-
dicar que «l’opció principal és 
traslladar l’equipament a l’edi-

El Node d’Andorra 
Telecom, la principal 
opció sobre la taula

El Museu Carmen Thyssen es traslladarà 
de l’hotel Valira a un nou espai

NoU EMPlAçAMENT

NoVA ADJUDiCACió iCoNA hiSTòriCA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

el periòdic

Govern confirma el trasllat amb el Node d’Andorra Telecom com a principal opció.

fici Node d’Andorra Telecom». 
Aquestes noves instal·lacions, 
ubicades també a Escaldes-En-
gordany, podrien estar operati-
ves el juny del 2026, data previs-

ta per a la seva inauguració.
El ministre va subratllar que 

«el Museu Carmen Thyssen és 
un element rellevant de l’ofer-
ta cultural i turística del país». 

A més, va recordar que «en el 
seu moment, tant l’aleshores 
cònsol d’Escaldes-Engordany, 
Trini Marín, com la ministra de 
Cultura, Olga Gelabert, van tre-
ballar perquè aquest projecte 
arribés a Andorra».

Malgrat la voluntat de man-
tenir el museu a Escaldes, Casal 
va assegurar que «la prioritat és 
que continuï oferint el seu ser-
vei al Principat, independent-
ment de la parròquia on s’ubi-
qui». Aquesta decisió permetrà 
al museu disposar de més capa-
citat per ampliar la seva activi-
tat cultural. .

guILLEm CasaL

«La prioritat és que continuï 
oferint el seu servei al 
Principat, independentment 
de la parròquia on s’ubiqui»

miNiSTRE PORTAvEu
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Crear consciència sobre la gra-
vetat de la situació que viuen 
els fills i filles de maltracta-
dors masclistes és essencial per 
abordar aquesta problemàtica. 
En aquest context, el formador 
i supervisor especialitzat en vi-
olència de gènere Raúl Lizana 
va impartir aquest dimecres la 
conferència ‘Fills i filles vícti-
mes de la violència de gènere 
en la parella. Fem visible l’invi-
sible’. L’acte, organitzat pel Go-
vern en el marc del Dia Inter-
nacional per a l’Eliminació de 
la Violència envers les Dones, 
va reunir una trentena de per-
sones amb l’objectiu de visibi-
litzar l’impacte de la violència 
masclista en els infants.

Durant la seva intervenció, 
Lizana va destacar que aquests 
nens i nenes «pateixen greus 
conseqüències en tots els àm-
bits de la seva vida». A més, va 
subratllar que les mares que 
també són víctimes d’aquesta 
violència juguen un paper fo-
namental en la protecció dels 
infants: «Les mares viuen l’in-
fern de conviure amb un mal-
tractador, però malgrat tot, 
continuen cuidant dels seus 
fills, oferint-los altres models 
basats en l’afecte i espais lliu-
res de violència», va afirmar. 
Segons Lizana, aquest suport 
matern és clau per activar la re-
siliència dels infants i ajudar-
los a superar els traumes deri-
vats d’aquest tipus de violèn-
cia.

El psicòleg també va posar 
de manifest les conseqüènci-
es devastadores que aquest ti-

El formador posa 
el focus en el paper 
crucial de les mares

Lizana destaca les conseqüències 
de la violència masclista per als fills

efectes de La desiguaLtat de gènere

ana/m.r.

El formador i supervisor especialitzat en violència de gènere en la parella, Raúl Lizana, durant la conferència d’ahir a la tarda. 

agèNcies
EscaLDEs-EngoRDany

pus de situacions tenen per als 
més petits, tant a nivell emoci-
onal com social. Entre aques-
tes, va esmentar problemes 
d’autoestima, ansietat, aïlla-
ment social i fins i tot la mani-
festació de comportaments vi-
olents. «A més, aquests nens i 
nenes sovint viuen en una situ-
ació d’empobriment, ja que els 
maltractadors empobreixen 
les mares i, de retruc, també els 
fills», va lamentar.

Tot i els efectes negatius, Li-
zana va voler deixar clar que 
no tots els infants exposats a la 
violència masclista esdevenen 
maltractadors en l’edat adul-
ta: «El percentatge que no repe-
teix aquesta conducta és gràci-
es a les mares, que, amb gran 
esforç, ofereixen un model di-
ferent als seus fills», va remar-
car, segons informa l’ANA. .

raúl lizaNa

«Les mares viuen l’infern de conviure amb un 
maltractador, però malgrat tot, continuen cuidant 
dels seus fills, oferint-los altres models de vida»

«aquests nens i nenes sovint viuen en una 
situació d’empobriment, ja que els maltractadors 
empobreixen les mares i, de retruc, també els fills»

foRmaDoR EspEciaLitzat En vioLència DE gènERE
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Curs 2024/25 - Copa i primera FederaCió

esports

Amb els dos darrers partits per 
disputar-se a causa de l’afecta-
ció per la DANA, els quals es van 
jugar dimarts, ahir al migdia la 
Reial Federació Espanyola de 
Futbol (RFEF) va dur a terme el 
sorteig de la segona ronda de la 
Copa del Rei. Així, l’FC Andorra 
rebrà el Cartagena la setmana 
vinent a l’Estadi Nacional.

Dels 56 conjunts encara vius 
a la competició del KO, els trico-
lor només es podien enfrontar a 
un de Primera o de Segona Divi-
sió. A part dels participants en 
la Supercopa – Barça, Madrid, 
Athletic Club i Mallorca –, de la 
màxima categoria hi havia 16 
equips que en la seva totalitat, 
exceptuant-se dos, s’enfronta-
ran contra participants de la Se-
gona Federació (14). És a dir, dels 
11 equips de Primera Federació 
només un parell han tingut el 
‘premi’ – Unionistas i Ceuta – de 
rebre un Primera, i no ha estat el 
cas dels de Ferran Costa.

Del segon esgraó futbolís-
tic espanyol hi havia 15 con-
junts, i d’aquí va sortir l’equip 
que visitarà el Principat dime-
cres vinent. Cal recordar que 
feia tres temporades que la Co-
pa no aterrava a Andorra, quan 
el Celta de Vigo va eliminar als 
d’Eder Sarabia amb un gol de 
Santi Mina al final de la pròr-
roga (117’) per evitar els penals 
i adjudicar-se el pas a setzens 
amb un resultat d’1-2.

El cuer de LaLiga Hypermotion visitarà l’Estadi Nacional el dimecres de la setmana vinent
rfef

Instant quan es va extreure la papereta de l’FC Andorra, ahir durant el sorteig.

pol forcada quevedo
EsCALDEs - ENgorDANy

Cartagena, el pròxim rival de l’FC 
andorra a la Copa del rei

Envers el rival de l’FC Andor-
ra, cal apuntar que els de Pa-
co Imbernón són ara mateix 
últims a LaLiga Hypermotion 
amb 10 punts, amb 12 derrotes, 
un empat i només tres victòri-
es. Els de la Regió de Múrcia, a 
primera ronda copera, van vèn-
cer per la mínima (0-1) al Bea-
sain, de Tercera Federació. .

els antecedents entre fc andorra i cartagena

33 L’FC Andorra i el Cartagena s’han 
enfrontat quatre vegades, partits 
corresponents als dos anys dels 
tricolor a segona Divisió. D’aquests, 
cap va acabar en empat. El primer es 
remunta al 4 de desembre de l’any 
2022, partit que els de la regió de 

Múrcia es van adjudicar amb solitari 
gol d’Isak Jansson. A la tornada, els 
de sarabia es van imposar per un 
contundent 0-3. L’any següent els 
pirenaics van vèncer al seu feu per 
un ajustat 3-2, i els espanyols van fer 
el mateix al Cartagonova (1-0).
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Va estar a punt d’arribar a l’any  
– amb la cessió a l’Elx pel mig – 
sense marcar amb la samarreta 
de l’FC Andorra. L’anterior oca-
sió va ser un 10 de desembre del 
2023, un empat a dos a Ipurua, pe-
rò Manu Nieto es va retrobar amb 
la diana el diumenge passat per 
fer que els seus igualessin el partit 
davant l’Unionistas. Precisament 
el davanter va fer ahir autocríti-
ca reconeixent que aquesta face-
ta l’estava costant: «Potser durant 

Assegura que ara se 
sent molt més segur 
en si mateix

manu Nieto fa autocrítica i se sincera: 
«No he estat al meu màxim nivell»

p.f.q.
EsCALDEs - ENgorDANy

el dia a dia li he estat donant una 
importància que m’ha afectat i 
ha fet que em posés pressió a mi 
mateix». Així, es va sincerar apun-
tant que «no he estat al meu mà-
xim nivell» i que ell és un més de 
l’equip que «vol aportar en tot».

Demanat per si haver tornat a 
marcar pot suposar ara un punt 
d’inflexió, el de Villa del Río va 
comentar que no tot es tracta de 
ratxes, sinó de mentalitat. «Sen-
to que vull demostrar el que soc, 
i per això continuo treballant, 
no sé què vindrà, però estic molt 
més segur que fa un temps», va 
completar al respecte.

De totes maneres, no només a 
ell li està costant transformar de 
cara porteria contrària. El con-
junt tricolor també escasseja en 
aquest sentit: porta 12 dianes en 

14 jornades, sent l’equip menys 
golejador dels nou primers clas-
sificats. En relació amb això, Ni-
eto va fer èmfasi que tot es trac-
ta d’un procés: «Tenim grup per 
resoldre totes les situacions del 
joc, estem demostrant un gran ni-
vell i ara toca entrenar-ho i treba-
llar-ho perquè ho aconseguirem». 
«El futbol té les seves ratxes i no 
t’has de posar nerviós ni pressio-
nar-te, només continuar fent fei-
na i creure en el procés», va afegir.

La mateixa expressió de no 
pressionar-se a un mateix la va 
fer servir per respondre davant 
la dificultat de sumar de tres a 
casa: «Amb el treball i el nivell 
que tenim arribaran els resul-
tats, sense por i sense preocupar-
nos». L’andalús també va asse-
nyalar que se centren en ells ma-

teixos i no s’estan a mirar el que 
facin o no la resta d’equips, com 
la Cultural Leonesa, primera a sis 
punts del segon classificat.

Nieto va aterrar al Principat 
l’any 2021 assolint aquell ascens 
a Segona Divisió. A l’inici de la se-
güent campanya va marxar ce-
dit a l’Eldense de Primera Fede-
ració i va repetir fita de l’ascens, 
mentre que el curs passat el va 
començar amb els pirenaics per 
marxar novament cedit al gener, 
en aquesta ocasió a l’Elx. Té con-
tracte fins al 2026, i se centra a 
millorar i ajudar l’equip: «Els fut-
bolistes no sabem molt bé com es 
determinarà el nostre futur, i jo 
assumeixo on estic i la responsa-
bilitat que tinc. He demostrat ser 
algú honest i humil que sempre 
treballa pel conjunt». .

@fCANDOrrA

Manu Nieto celebrant el gol, seu, de l’empat contra l’Unionistas.

Manu nieto

«El futbol té les seves 
ratxes i no t’has de posar 
nerviós ni pressionar-te, 
només continuar fent feina i 
creure en el procés»

JUgADor DE L’FC ANDorrA
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Curs 2024/25 - Lesions

nacho Llovet estarà de dos a 
tres setmanes de baixa
pol forcada quEvEdo
escalDes - engorDany

El deliri del MoraBanc Andor-
ra amb les lesions torna a fer 
un pas més i ara se suma un al-
tre nom a la llista de la inferme-
ria. Es tracta de Nacho Llovet, 
qui pateix una lesió a l’adduc-
tor llarg de la cama dreta i es-
tarà de baixa entorn dues i tres 
setmanes, «tot i que l’evolució 
marcarà la seva disponibili-
tat en els pròxims partits», se-
gons van apuntar des del club. 

El català, així, amplia el nom-
bre de jugadors no disponibles 
per a Natxo Lezkano, sumant-
se a Rafa Luz, Ferran Bassas i 
Ben Lammers. Sobretot és quel-
com important relacionat amb 
aquest darrer, qui va ser inter-
vingut quirúrgicament fa du-
es setmanes deixant el lloc de 
pivot bastant tocat. Doncs, ara 
només hi ha Felipe dos Anjos 
com a jugador pur en aquesta 
posició, i com ja s’ha vist aquest 
curt, haurà de ser Sekou Doum-
bouya amb qui faci la rotació. .

Joan Verdú i el seu equip van 
arribar ahir dimecres als Es-
tats Units per iniciar la prepa-
ració final de la Copa del Món 
de Beaver Creek i el bloc final 
d’any amb Val-d’Isère i Alta Ba-
dia en l’horitzó. Així, el conjunt 
al complet s’ha traslladat al pa-
ís nord-americà per començar 
una primera estada a Copper 
Mountain, on l’andorrà entre-
narà a partir del divendres per 
veure el seu estat de forma i po-
sar la maquinària a punt per a 
la cita del 8 de desembre.

L’estat físic de l’esquiador és 
òptim, amb bones sensacions 
després dels entrenaments a ca-
sa dels últims dies i, a més, de 
tot el treball de recuperació que 
s’ha anat fent de cara a arribar 

el seu estat físic és 
òptim i les molèsties 
al genoll han millorat

Verdú aterra als estats units per la 
Copa del Món de Beaver Creek

Curs 2024/25 - esquí

Origami / Òscar rius

Joan Verdú, durant la presentació dels equips de la Fae.

El pEriòdic
escalDes - engorDany

aquest últim bloc de l’any que 
sumarà Beaver Creek per des-
prés tornar a Europa per com-
petir a Val-d’Isère, on va assolir 
el primer podi de la seva histò-
ria just farà un any, i Alta Badia 

per tancar l’any.

rogEr puig / L’esquiador de para 
alpí Roger Puig ha viatjat aques-
ta setmana a Mittersill (Àustria) 
per continuar amb la prepara-
ció d’esquí i, a més, formar part 
de la reclassificació en la qual es 
veuen immersos tots els esquia-
dors de la disciplina. Després de 
l’estada que va fer a Val Sena-
les en tornar de Xile, Puig es va 
quedar a Andorra per continu-
ar treballant en la preparació 
física abans de marxar a Zinal 
(Suïssa). De fet, va ser a l’esta-
ció suïssa on va realitzar diver-
ses sessions d’eslàlom per pre-
parar-se per a la reclassificació 
que es realitzarà a l’estació aus-
tríaca de Passturn. La classifica-
ció consisteix a atribuir a cada 
tipus de discapacitat una classe 
per així competir en les condi-
cions més justes possibles con-
tra els altres atletes. Segons la 
classe que atribueix l’equip de 
classificació, el temps es mul-
tiplica per un factor entre 0,9 i 
0,7 segons a la disciplina. .

en condicions a aquesta cita de 
la Copa del Món. En aquest sen-
tit, des de la FAE van informar 
que les molèsties al genoll han 
millorat molt i que Verdú es tro-
ba en condicions de fer front a 

acb PhOtO / Dani catalán

nacho llovet estarà de dos a tres setmanes de baixa.
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el Periòdic News
SaiNt FraNciS oF aSSiSi Day

The Banders Corps commemo-
rated Saint Francis of Assisi Day 
yesterday with an official cere-
mony at the base located in En-
camp, in which its director re-
iterated the request for more 
resources - personal and salary 
- for the corps. In this way, the 
head of Banders, Ferran Teixi-

SFga

Another priority is to increase the presence of women, a pending issue for 20 years

teixidó demands more resources for the 
Banders and an increase in their salary

el Periòdic
encAmp

The Banders corps agents with the minister of the environment, Guillem casal, during the celebration of Saint Francis of Assisi Day.

dó, emphasized the need to ha-
ve more economic means, hig-
hlighting that «the salary is not 
attractive enough». In this sense, 
he highlighted that the candida-
tes to enter the force have high 
demands and that is why they 
must incentivize the job, given 
that, as Teixidó recalled, «we ha-
ve very few candidates to enter».

On the other hand, in later 
statements, Teixidó celebrated 

that, since this year, the force 
has already been consolidated 
in terms of vacancies. However, 
he admitted that, in order to 
work at an optimal level, the 
jobs should be expanded, at le-
ast, with one or two more pairs 
of agents; taking into account 
that the expansion will not 
be possible until 2026, due to 
budgetary limitations. The he-
ad of the force recalled that no 

new jobs have been created for 
20 years and stressed that «the 
jobs we used to do are not the 
same as those we do now. The 
tasks have increased and, alt-
hough technology and digitali-
zation help us a lot, we must ta-
ke into account that, progressi-
vely, the workforce must grow.

Touching on another issue, 
Teixidó also highlighted the 
importance of increasing the 
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salaries of the workforce. «We 
know that it is a demand that 
not only affects the Banders 
corps, but also the rest of the 
special corps», making special 
emphasis that a study is being 
prepared to analyze the needs 
of each corps and its skills, hig-
hlighting that «some functions 
have been changing, and this 
must be reflected in the speci-
fic complement». In addition, 
he weighed in on the fact that 
«the directors, together with 
the unions, have the responsi-
bility to defend a fair salary in-
crease, especially in relation to 
the cost of living that we have 
in Andorra», expressed the ma-
nager.

Faced with this situation, 
both the head of Banders and 
the Minister of the Environ-
ment, Agriculture and Lives-
tock, Guillem Casal, agreed to 
highlight that one of the cur-
rent priorities is to increase the 
female presence in the corps. 
It should be mentioned that 
currently, the only woman lin-
ked to the Banders Corps works 
in the administrative depart-
ment. «We are working to in-
corporate women into our 
corps, looking for the most ap-
propriate way to implement 
the equality plan that we have 
launched this year,» continued 
Teixidó, who stressed the need 
to take the female figure into 
account when configuring new 

jobs. Casal reinforced this com-
mitment and position, stating 
that «we are working so that fu-
ture incorporations include fe-
male agents.» 

Regarding the agents in trai-
ning, Teixidó indicated that 
«there are currently five agents 
in the training process, which 
will end in February 2025.» In 
this regard, the Minister of Agri-
culture and Livestock highlig-
hted a recent improvement in 
working conditions, assuring 
that «thanks to the measures 
implemented, officers in trai-
ning receive 60% of the speci-
fic supplement». However, the 
director of the corps respon-
ded that «for future rangers in-
terested in the job, the offer is 
not very attractive since the de-
mands are very high and the sa-
lary is not very competitive. 

Let’s not forget that we are 
agents of the authority, that 
we work in the field, use wea-
pons and manage the control 
of hunters and fishermen», he 
reiterated.

Finally, Casal thanked the 
commitment to Andorra and 
the public service of the entire 
Banders staff. «It is a task that 
you carry out with the professi-
onalism that a special corps re-
quires, complying with the ne-
cessary credibility and with the 
humanity and passion for na-
ture that defines a good ranger. 

extracts show the existence 
of eight brown bears in the 
Principality of Andorra

33 Another highlight during the 
day of celebration was the work of 
the banders in the management 
and monitoring of the brown bear. 
The minister of the environment 
highlighted in this regard the 
progress in this area thanks to the 
work of forestry agents. «A total 
of 24 DnA samples of the species 
have been recovered, and this 
data has allowed us to determine 
that there are currently eight 
specimens: six males, one female 
and their cub», specified casal. 
«We have distributed a leaflet and 
a video to teach nature lovers what 
to do in the event of a possible 
encounter with a plantigrade. The 
presence of the bear is a proof that, 
despite the passage of time and 
human presence, some parts of 
our territory remain unchanged», 
he added.

I am convinced that, working 
side by side, we will be able to 
face the challenges to continue 
enjoying a country with moun-
tains and full of biodiversity», 
the minister proudly highligh-
ted. It is worth noting that the 
event concluded with recogni-
tion for Ada, a dog from the ca-
nine group who is retiring af-
ter 13 years of service. .

Ferran Teixidó

Guillem casal

«The reality is that the 
offer to acquire new 
banders is not very 
attractive, given their 
demands and the salary»

«We are working so that 
the new additions can 
be female agents. We 
see it as a necessary 
commitment»

HeaD oF tHe BaNDerS corPS

MiNiSter oF liveStock
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Farmàcies de guàrdia

Dijous 28 
F. del Fener 

Av. Bra. Riberaygua 2 
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Tel. 861761

Divendres 29 
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Andorra la Vella
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Tel. 819219
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

Fà
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

12:30
Focus, amb Laura Cugat

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada: vertigen

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell general

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: Ordino Arcalís, el documen-
tal

22:20
La Clau, amb David Domingo

22:50
Sessió de Consell general

01:00
àrea Andorra Difusió

Focus, amb Laura Cugat12.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


filmaffinity

filmaffinity

FITXA

sInopsI

comenTArIs

punTuAcIó

plATAFormes

el cos (2012)

Tot  comença  amb la 
desaparició d’un cadàver 
de la morgue, el d’una 
dona dura i empresària que 
sempre ha cregut tenir-ho 
tot sota control i que va ser 
assassinada en condicions 
poc clares. L’encarregat de 
portar el cas serà l’inspector 
Jaime Peña, destrossat per 
la mort de la seva dona, el 
qual li servirà per sortir del 
seu dolor i per reactivar 
el seu talent innat com a 
investigador. Però hi ha 
massa coses fosques en tot 
el procés i ningú no sembla 
ser qui diu ser.

No estem davant d’una 
pel·lícula que vulgui fer de 
crítica social. Més aviat el 
seu destí depara en una 
moralitat una mica trillada. 
Tampoc és que vulgui 
albirar-nos amb una nova 
manera de fer les pel·lícules 
de suspens. Simplement 
és cinema. 100% evasió. 
Personatges ben explicats, 
trama senzilla de seguir i un 
final on tot queda ben lligat.

DIreccIó
Oriol Paulo

guIó

Oriol Paulo

músIcA

Sergio Moure

gènere

Thriller

el Videoclub Dijous, 28 de novembre del 202426

POL

ForcADA QueVeDo

InTerpreTAcIons

Jaime Peña: José 
Coronado
Álex Ulloa: Hugo Silva
Mayka Villaverde: Belén 
Rueda
Carla Miller: Aura Garrido
Érica Ulloa: Carlota Olcina

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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